

Совет попечителей Томского политехнического университета

22 ноября 2006 года состоялось заседание Совета попечителей Томского политехнического университета. Совет был создан в 1992 году. За прошедшее время по различным причинам выбыло более половины его членов. Поэтому Учёный совет университета обратился с предложением войти в состав Совета попечителей к ряду государственных и общественных деятелей, руководителей промышленных компаний, учёным, зарубежным почётным профессором ТПУ. Большинство из них приняли это предложение.



Открыл заседание президент Совета попечителей вице-президент РАН, академик Г.А. Месяц.



На заседании были обсуждены доклады:

- "Томский политехнический университет – традиции, опыт, инновации".

Докладчик: ректор ТПУ, профессор Ю.П. Похолков.

- "Подготовка инженеров в условиях рыночной экономики".

Докладчик: вице-губернатор Томской области, к.э.н. О.В. Козловская.

- "Подготовка инновационных инженеров" (Educating innovating engineers).

Докладчик: профессор Венского технологического университета Хорват.

- "Опыт подготовки специалистов в условиях рынка".

Докладчик: директор ОАО "ТомсНИПИНефть", И.Н. Кошовкин.



Выступление губернатора Томской области В.М. Кресса

Совет попечителей состоит из 45 человек:

1. **Аньшин Венадий Васильевич** – директор ООО "Сибпромальянс", г. Томск;
2. **Вяткин Николай Александрович** – председатель Совета директоров ОАО "Томскэнерго", г. Томск;
3. **Власов Виктор Алексеевич** – проректор по научной работе и инновациям Томского политехнического университета, г. Томск;
4. **Гальвас Юрий Оскарович** – председатель Совета директоров ОАО "РОЛТОМ", г. Томск;
5. **Геращенко Виктор Владимирович** – председатель Совета директоров НК "ЮКОС", г. Москва;
6. **Гребенников Михаил Львович** – управляющий Томским отделением Сбербанка России, г. Томск;
7. **Грошев Владимир Павлович** – президент Академии менеджмента и рынка, г. Москва;
8. **Губкин Анатолий Алексеевич** – депутат Государственной думы Федерального Собрания РФ, г. Москва;
9. **Деревянко Анатолий Пантелеевич** – академик, директор Института археологии и этнографии СО РАН, г. Новосибирск;
10. **Дронников Александр Михайлович** – вице-губернатор Томской области, г. Томск;
11. **Дульзон Альфред Андреевич** – профессор Томского политехнического университета, г. Томск;
12. **Ершов Юрий Леонидович** – академик РАН, директор Института математики СО РАН, г. Новосибирск;
13. **Зайденварг Валерий Евгеньевич** – председатель Совета директоров Института конъюнктуры рынка угля, г. Москва;
14. **Замошин Владимир Михайлович** – генеральный директор ООО "СУ-13", г. Томск;

THE BOARD OF TRUSTEES OF TOMSK POLYTECHNIC UNIVERSITY

The meeting of the Board of Trustees of Tomsk Polytechnic University was held on the 22nd of November, 2006. The Board of Trustees was established in year 1992. Recently, more than a half of its members have left the Board for different reasons. Owing to this fact university's Academic Board addressed to state and public figures, heads of manufacturing companies, scientists, foreign honorable professors of TPU offering to join the Board of Trustees. Most of them accepted the offer.

At present the Board of Trustees consists of 45 members.

1. **Venady B. An'shin** – Director of OOO Sibpromalyans, Tomsk;
2. **Nikolay A. Vyatkin** – Chairman of the Board of Directors of OAO Tomskenergo, Tomsk;
3. **Viktor A. Vlasov** – Vice Rector for Foreign Affairs and Innovations of Tomsk Polytechnic University, Tomsk;
4. **Yuri O. Gal'vas** – Chairman of the Board of Directors of OAO ROLTOM, Tomsk;
5. **Viktor V. Geraschenko** – Chairman of the Board of Directors of Oil Company YUKOS, Moscow;
6. **Mikhail L. Grebenshikov** – Head of Tomsk branch of Sberbank of Russia, Tomsk;
7. **Vladimir P. Groshev** – President of Academy of Management and the Market, Moscow;
8. **Anatoly A. Gubkin** – Deputy of the State Duma of the Federal Assembly of the RF, Moscow;
9. **Anatoly P. Derevyanko** – Academician, Director of the Institute of Archeology and Ethnography of the SB RAS, Novosibirsk;
10. **Alexander M. Dronnikov** – Vice Governor of Tomskaya Oblast, Tomsk;
11. **Alfred A. Dul'zon** – Professor of Tomsk Polytechnic University, Tomsk;
12. **Yuri L. Ershov** – Academician of RAS, Director of the Institute of Mathematics of the SB RAS, Novosibirsk;
13. **Valery E. Zaidenvarg** – Chairman of the Board of Directors of Coal Market Research Institute, Moscow;
14. **Vladimir V. Zamoschin** – Director General of OOO SY-13, Tomsk;
15. **Anatoly V. Kvashnin** – Authorised representative of the President of Russia in Siberian Federal District, Novosibirsk;
16. **Ivan G. Klyain** – Director General of OAO Tomskoe Pivo, Tomsk;
17. **Yuri Ya. Kovalev** – Member of the Federation Council of the Federal Assembly of the RF, Tomsk;
18. **Oksana V. Kozlovskay** – First Deputy Governor of Tomskaya Oblast, Tomsk;
19. **Mikhail S. Kozyrev** – President of TPU Alumni Association, Tomsk;
20. **Alexander V. Komarov** – Head of Territorial Agency for Subsurface Resources Management of Tomskaya Oblast (Tomsknedra), Tomsk;
21. **Viktor M. Kress** – Governor of Tomskaya Oblast, Tomsk;
22. **Viktor Ya. Lorenz** – President, Chairman of the Board of Directors of OAO Stroitransgas, Moscow;
23. **Vitaly A. Markelov** – Director General of OOO Tomsktransgas, Tomsk;
24. **Sergey V. Merzlyakov** – Director General of OOO Tomskneftekhim, Tomsk;
25. **Genady A. Mesyats** – Academician, First Vice-President of RAS, Moscow;
26. **Vyacheslav I. Molodin** – Academician, Member of Presidium of RAS, First Vice-Chairman of SB RAS, Novosibirsk;

15. **Квашнин Анатолий Васильевич** – Полномочный представитель Президента России в Сибирском федеральном округе, г. Новосибирск;
16. **Кляйн Иван Григорьевич** – генеральный директор ОАО "Томское пиво", г. Томск;
17. **Ковалев Юрий Яковлевич** – член Совета Федерации Федерального Собрания РФ, г. Томск;
18. **Козловская Оксана Витальевна** – первый заместитель губернатора Томской области, г. Томск;
19. **Козырев Михаил Степанович** – президент Ассоциации выпускников Томского политехнического университета, г. Томск;
20. **Комаров Александр Владимирович** – руководитель Территориального агентства по недропользованию по Томской области (Томскнедра), г. Томск;
21. **Кресс Виктор Мельхиорович** – губернатор Томской области, г. Томск;
22. **Лоренц Виктор Яковлевич** – президент, председатель правления ОАО "Стройтрансгаз", г. Москва;
23. **Маркелов Виталий Анатольевич** – генеральный директор ООО "Томсктрансгаз", г. Томск;
24. **Мерзляков Сергей Владимирович** – генеральный директор ООО "Томскнефтехим", г. Томск;
25. **Месяц Геннадий Андреевич** – академик, первый вице-президент РАН, г. Москва;
26. **Молодин Вячеслав Иванович** – академик, член президиума РАН, первый заместитель председателя СО РАН, г. Новосибирск;
27. **Накоряков Владимир Елифсрьевич** – академик РАН, г. Новосибирск;
28. **Николаев Сергей Борисович** – генеральный директор ОАО "Центрсибнефтепровод", г. Томск;
29. **Новожилов Кирилл Львович** – генеральный директор ОАО "Сибэлектромотор", г. Томск;



Члены Совета попечителей ТПУ, Почётные профессора ТПУ — К. Уемура и М. Хорват

30. **Пальцев Владимир Александрович** – управляющий ОАО "Томскнефть" ВНК, г. Стрежевой Томской области;

31. **Панин Виктор Евгеньевич** – академик, научный руководитель Института физики прочности и материаловедения СО РАН, г. Томск;

32. **Пармон Валентин Николаевич** – академик, генеральный директор Объединённого института катализа СО РАН, г. Новосибирск;

33. **Похолков Юрий Петрович** – ректор Томского политехнического университета, г. Томск;

34. **Ростислав** – архиепископ Томский и Асиновский, г. Томск;

35. **Сагинов Казбек Абылкасович** – ректор Карагандинского университета бизнеса, управления и права, г. Караганда;

36. **Семес Александр Николаевич** – директор ООО "Элита-Флора", г. Томск;

37. **Смарт Брайан** – вице-ректор университета Непо1-ай (Шотландия), почетный профессор ТПУ;

38. **Солодов Геннадий Афанасьевич** – заведующий кафедрой Кузбасского технического университета, г. Кемерово;

39. **Уемура Кенсуке** – президент Международного технического консалтингового общества (Япония), почётный профессор ТПУ;

40. **Филимонов Леонид Иванович** – вице-президент по промышленной, экологической и пожарной безопасности ЗАО "ЮКОС РМ", г. Москва;

41. **Фризен Сергей Иванович** – главный инженер ЗАО "Томский приборный завод", г. Томск;

42. **Хандорин Геннадий Петрович** – директор Томского атомного центра, г. Томск;

43. **Хорват Манфред** – директор департамента европейских и международных программ Австрийского агентства по продвижению научных исследований, почётный профессор ТПУ;

44. **Яковлев Виталий Георгиевич** – президент ОАО "Востокгазпром", г. Томск;

45. **Ямпольский Владимир Захарович** – директор института "Кибернетический центр" Томского политехнического университета, г. Томск.

27. **Vladimir E. Nokoryakov** – Academician of RAS, Novosibirsk;

28. **Sergey B. Nikolaev** – Director General of OAO TsentrSibnefteprovod, Tomsk;

29. **Kirill L. Novozhilov** – Director General of OAO Sibeлектромотор, Tomsk;

30. **Vladimir A. Paltsev** – Manager of OAO Tomskneft VNK, Strežhevoi, Tomsk Oblast;

31. **Viktor E. Panin** – Academician, Scientific Adviser of the Institute of Strength Physics and Materials Science of SB RAS, Tomsk;

32. **Valentin N. Parmon** – Academician, Director General of the Institute of Catalysis of SB RAS, Novosibirsk;

33. **Yuri P. Pokholkov** – Rector of Tomsk Polytechnic University, Tomsk;

34. **Rostislav** – Archbishop of Tomsk and Asino, Tomsk;

35. **Kazbek A. Saginov** – Rector of Karaganda University of Business, Management and Law, Karaganda;

36. **Alexander N. Semes** – Director of OOO Elita-Flora, Tomsk;

37. **Brian Smart** – Vice-Rector of Heriot-Watt University (Scotland), Honored Professor of TPU;

38. **Gennady A. Solodov** – Chair of the Department of Kuzbass State Technical University, Kemerovo;

39. **Uemura Kensuke** – President of International Engineering Consulting Society (Japan), Honored professor of TPU;

40. **Leonid I. Filimonov** – Vice-President for Industrial, Ecological and Fire Safety of ZAO YUKOS RM, Moscow;

41. **Sergey I. Frizen** – Chief Engineer of ZAO Tomsk Instrument Plant, Tomsk;

42. **Gennady P. Khandorin** – Director of Tomsk Atomic Centre, Tomsk;

43. **Manfred Horvat** – Director for European and International Programmes at the Austrian Research Promotion Agency, Honored Professor of TPU;

44. **Vitaly G. Yakovlev** – President of OAO Vostokgasprom, Tomsk;

45. **Vladimir Z. Yampolsky** – Director of the Institute Cybernetic Centre of Tomsk Polytechnic University.

The meeting was opened by G.A. Mesyats the President of the Board of Trustees, Vice President of the Russian Academy of Science, academician. The following reports were discussed during the meeting:

• Tomsk Polytechnic University - Traditions, experience, innovations.

Reporter: Professor **Yu. P. Poholkov**, Rector of TPU.

• Training of engineers in conditions of market economy.

Reporter: First Deputy Governor of Tomskaya Oblast, Candidate of Economic Sciences, **O. V. Kozlovskaya**.

• Educating innovating engineers.

Reporter: Professor of Vienna University of Technology, **M. Horvat**.

• Experience of specialists' training in the conditions of the market.

Reporter: Director of OAO TomsNIPNeft, **I. N. Koshovkin**.

Gennady A. Mesyats was elected the President of the Board of Trustees, Yuri Ya. Kovalev, Member of the Federation Council of the Federal Assembly of the RF and Genady A. Colodov, Department Chairman of Kuzbass Technical University were elected the Vice Presidents.

Президентом Совета попечителей избран академик **Месяц Геннадий Андреевич**, вице-президентами – член Совета Федерации Федерального собрания России **Ковалев Юрий Яковлевич**, заведующий кафедрой Кузбасского технического университета **Солодов Геннадий Афанасьевич**.